

und aus dem Zustande vielfacher Entartung und Verkümmерung nach Echtheit zu befreien." Gerbet war der Begründer einer neuen theologischen Lehrweise. Um das Gebiet der theologischen Fachwissenschaften als einen systematischen Bau zur Anschauung zu bringen, stellte er eine förmliche Encyclopädie des theologischen Studiums dar in den zwischen 1757 und 1759 in St. Blasien erschienenen *Principia theologiae*. Dieses Werk besteht aus folgenden Theilen: *Princ. theol. exegeticæ (cum proleg. theologiae christ. univ. et Mantissa de traditionibus Ecclesiae arcanis*, 1757; *dogmaticæ (juxta seriem temporum et traditionis ecclesiae)*, 1758; *symbolicæ (ubi ordine symboli apost. capita doctrinæ explicantur)*, 1758; *mysticæ, ad renovationem interiorem*, 1758; *canonicae*, 1758; *moralis juxta principia et legem evang.*, 1758; *sacramentalis (de septem sacramentis doctrina)*, 1759. — Die übrigen theologischen Schriften sind der Zeit nach folgende: *Apparatus ad eruditionem theologicam*, Friburgi 1754; *Theologia vetus et nova circa praesentiam Christi in Eucharistia*, ib. 1756; *De recto et per verso usu theologiae scholasticae*, S. Blas. 1758; *De ratione exercitiorum scholasticorum, praecipue disputationum . . . in rebus fidei*, ib. 1758; *Demonstratio verae religionis veraeque ecclesiae contra quasvis falsas*, ib. 1760; *De potestate legitima ecclesiastica circa sacra et profana*, ib. 1761; *De communione potestatis ecclesiasticae inter summos ejus principes, pontificem et episcopos*, ib. 1761; *De christiana felicitate hujus virtutis*, ib. 1762; *De radiis divinitatis in operibus naturae, providentiae et gratiae, Partes tres*, ib. 1762; *De aqua morum censura adversus rigidorem et remissiorem etc.*, ib. 1763; *De eo, quod est juris divini et ecclesiastici in sacramentis, præs. confirmationis*, ib. 1764; *De selecto theol. circa effectus sacramentorum*, ib. 1764; *De dierum festorum numero minuendo, celebritate amplianda*, ib. 1765; *De peccato in Spiritum Sanctum in hac et altera vita irremissibili. Accedit paraphrasis cum notis selectis in epist. S. Pauli ad Hebreos*, ib. 1765 (?); *Praxis regulæ S. Benedicti, ex gallica lingua versa*, ib. 1773; *Daemonurgia theologicæ expensa*, ib. 1776; *Solitudo sacra seu exercitia spiritualia*, ib. 1787; *Ecclesia militans, regnum Christi in terris in suis fatis repræsentata*, 2 voll., ib. 1789; *Nabuchodonosor somnians etc. Prodromus ecclesiae militantis*, ib. 1789; *Jansenisticarum controversiarum ex doctrina S. Augustini retractatio*, ib. 1791; *Observationes in saeculum Christi tertium et quartum*, ib. 1793; *De sublimi in evangelio Christi juxta divinam verbi incarnationi oeconomiam*, 3 voll., ib. 1793; *De periclitante hodierno ecclesiae statu, præsertim in Gallia*, ib. 1793. —

Weitere historische Schriften: *Taphographia principum Austriae, post mortem patrum M. Herrgott et R. Heer restituta, novis accessionibus aucta et ad haec usque tempora deducta*, 2 voll., ib. 1772; *De translatis Habsburgo-Austriacorum principum et eorum conjugum ex ecclesia Basiliensi et monasterio Königsfeldensi in monasterium S. Blasii cadaveribus*, ib. 1772; *Crypta San-Blasiana nova principum Austriacorum, translatis eorum cadaveribus ex Helvetia ad conditorum novum monast. S. Blasii in nigra sylva*, ib. 1772 (andere Auslage 1785); *Codex epistolaris Rudolfi I., Romanorum regis*, ib. 1772; *Pinacotheca principum Austriae*, 2 voll., 1773; *Historia nigrae sylvæ, ordinis S. Benedicti coloniae*, 3 voll., 1783 et 1784; *De Rudolpho Suevico, comite de Rhinfelden, duce, rege etc.*, ib. 1785. — Gerbet starb am 13. Mai 1793 in St. Blasien. Er stellte bis zu seinem Tode an sich das Bild der Jugend und Arbeitshamkeit seines berühmten Ordens dar. (Vgl. Bader, Fürstabi Martin Gerbet von St. Blasien. Ein Lebensbild aus dem vorigen Jahrhundert, Freiburg 1875.) [Bdumler.]

Gerbet, Philippe-Olympe, Bischof von Perpignan, der einflussreichste Theologe der ersten und zweiten sog. Lamennais'schen Schule, wurde aus einer angelehnnten Familie am 5. Februar 1798 zu Poligny im burgundischen Jura geboren. Er besuchte das Collège seiner Vaterstadt und trat 1812 in das große Seminar zu Besançon, wo er namentlich unter Leitung des Abbé Astier, eines entschiedenen Anhängers der Scholaстиk der alten Sorbonne, sich in der Philosophie und elementaren Theologie so sehr auszeichnete, daß er mit Schluss des Studienjahres 1817 als der erste unter den 450 Zöglingen das Seminar verließ. Im folgenden Jahre trat er in das Seminar von St. Sulpice ein, vertauschte es aber nach Jahresfrist wegen andauernder Körper schwäche mit dem Seminar der Missions étrangères und erhielt als dessen Zögling am 1. Juni 1822 durch den Erzbischof Quénét von Paris die Priesterweihe. Unter den ihm angebotenen Stellen zog Gerbet die zweite Aumonier-Stelle am Collège Henry IV. vor, um mit seinem Herzengenreunde, dem Abbé de Galinis, dem ersten Aumonier des Colleges, sich dem Apostolate unter der noch in voltarianischen Traditionen aufgewachsenen Studirenden Jugend zu widmen. Im Collège Henry IV. entstand Ende 1822 das, was man die erste Lamennais'sche Schule (bis 1830) bezeichnet hat, d. h. die Verbindung Lamennais' (s. d. Art.) mit den beiden Aumonières und einigen gleichgesinnten Freunden zur Vertheidigung der kirchlichen Autorität gegen die rationalistische Zeitphilosophie und das neugallicanische Staatskirchenthum. Als hierauf Lamennais 1825 auf dem Landgute La Chesnaye zur Durchführung seiner Ideen eine Studien- und Priestercongregation gründete, war Gerbet der erste, welcher dem Rufe des „Meisters“ folgte.